

OPEN MEDIA HUB

Supporting media professionals across the EU Neighbourhood area

SCRIPT TEMPLATE

Title: IDP's denied the right to vote.

Details: Having to pay taxes to local authorities is compulsory, yet voting at the elections to elect who manages these taxes is forbidden for some. Internally-displaced persons (IDPs) from occupied territories are deprived of their right to vote in local elections. Some of taking this to court. However, judges have not allowed the case to continue, as there is no law that would permit it. The situation might change by adopting a draft law, but why are the MPs hesitating about its adoption?

Dateline: Kyiv, Ukraine - 17/06/17

Story Number: N/A

Source: ATN television company www.atn.ua

www.openmediahub.com

"This production was supported by OPEN Media Hub with funds provided by the European Union"

Restrictions: None

Filed: 17/06/2017

1/ Story Pitch: Having to pay taxes to local authorities is compulsory, yet voting at the elections to elect who manages these taxes is forbidden for some. Internally-displaced persons (IDPs) from occupied territories are deprived of their right to vote in local elections. Some of taking this to court. However, judges have not allowed the case to continue, as there is no law that would permit it. The situation might change by adopting a draft law, but why are the MPs hesitating about its adoption?

2/ Shot list: Park near the health retreat, where IDPs reside; Central election committee EXT, Verkhovna Rada of Ukraine

OPEN MEDIA HUB

Supporting media professionals across the EU Neighbourhood area

3/ Script:

Iakov and his wife Zhanna moved to Kyiv in 2014. Local police advised them to leave their native Crimea. The couple was threatened because of their active pro-Ukrainian position. After having settled in the capital, they decided to resume their suffrage.

ITV: Iakov Vityuk, internally-displaced person from Crimea

"I didn't understand why I couldn't participate in the political life here. I'm not in the occupied territory. I live in Ukraine.

In fact, it's important from the practical point of view. Until IDPs cannot influence the local authorities, none cares of us, IDPs, on the governmental level. Because we are not electorate, they are not interested in us"

The first instance refused the claims of the couple. Iakov's appeal was successful. He got the right to vote at the local elections, but Zhanna was recommended to vote in Crimea.

ITV: Zhanna Vityuk, internally-displaced person from Crimea

"I was told to vote in Crimea. Come and vote in Crimea. Well, there was not specified to vote in Crimea. I was notified to vote at the place of registration. – Which is Crimea? – Yes"

IDPs pay taxes to the local budget. The government took care to establish simplified procedure of re-registration for entrepreneurs. But IDPs cannot elect those, who will manage these means.

Only at the end of last year, fifty IDPs from all over Ukraine turned to the courts to change their electoral address. But so far, the positive answer was given to only one person besides Iakov. In each case, the judges gave different reasons for refusal.

ITV: Natalia Tselovalnichenko, head of the Luhansk human rights group

"As IDPs were considered not interested to turn to the court, some judges deemed that their rights were not violated as all. According to another approach, IDPs should wait the elections in the uncontrolled territory of Donbas or Crimea"

Such freedom is granted to judges by the lack of clearness of the electoral rights of IDPs.

OPEN MEDIA HUB

Supporting media professionals across the EU Neighbourhood area

A draft law 6240 is now registered in the Verkhovna Rada of Ukraine. If it is adopted, IDPs will need only a written statement about their desire to vote. But the first attempt to adopt this draft law failed.

ITV: Oleksiy Ryabchyn, member of parliament

“When I advocated this draft law, I talked to my colleagues. They said: “Why do we need your IDPs?” – “Your IDPs” – not citizens of Ukraine, but “your IDPs”, which will not vote for the political party, which my colleagues considered worthy to represent”

According to different data, over 200 thousand IDPs live only in Kharkiv region. In fact, this is 10% of the region's residents. But it's hard to predict how their votes affect the elections. The advocates of the draft law say that there were no serious studies on this matter.

ITV: Zhanna Zinovieva, Iakov's wife

“If we live in the democratic country, you want people to vote. So participate, demonstrate it”

Zhanna will seek for her suffrage. In addition to the cassation appeal, she turned to the Strasbourg Court of Human Rights.

END

Script in Russian:

В Киев Яков вместе со своей женой Жанной перебрался еще в 2014 году. Уехать из родного Крыма им порекомендовали местные правоохранители. Из-за активной проукраинской позиции паре грозила опасность. Осев в столице, крымчане решили восстановить свое право на голос.

ITV: Яков Витюк, переселенец из Крыма

“Я не видел, почему я не могу участвовать в политической жизни здесь. Я ж не в оккупации остался. Я живу в Украине. И на самом деле это важно, исходя из плоскости практической. Потому что пока переселенцы не могут влиять на местную власть, ими, нами переселенцами никто заниматься на уровне властей не будет, потому что мы не избиратели. Кому мы нужны, мы не интересны”

OPEN MEDIA HUB

Supporting media professionals across the EU Neighbourhood area

По искам, которые пара подала, в первой инстанции отказали. Апелляция для Якова прошла успешно. Он получил право голоса на местных выборах. А вот Жанне порекомендовали голосовать в Крым.

ITV: Жанна Зиновьева, жена Якова Витюка

“Мне присудили, что я должна осуществлять свои избирательные права в Крыму. Приехать и голосовать в Крыму. – Ну там не сказано было в Крыму, там сказано было – по месту регистрации. – То есть в Крыму. – Да”

Налоги в местную казну переселенцы платят. Государство позаботилось об упрощенном порядке перерегистрации для предпринимателей. А вот избирать тех, кто будет этими средствами распоряжаться, переселенцы не могут.

С требованием изменить их избирательный адрес только в конце прошлого года в суды обратилось 50 переселенцев со всей Украины. Но пока положительный ответ кроме Якова есть лишь еще у одного человека. В каждом случае судьи отказ мотивировали по-разному.

ITV: Наталья Целовальниченко, руководитель Луганской правозащитной группы

“Начиная с того, что посчитали, что переселенцы не заинтересованы в обращении в суд их права ничем абсолютно не нарушены по мнению отдельных судей. Есть также позиция о том, что переселенцам следует подождать, когда же начнутся выборы на неподконтрольной территории Донбасса или в Крыму”

Такую свободу судьям дает отсутствие определенности с избирательными правами переселенцев.

Сейчас в Верховной раде Украины зарегистрирован законопроект 6240. Если его примут, переселенцу будет достаточно письменного заявления о своем желании голосовать. Вот только первая попытка принять этот законопроект провалилась.

ITV: Алексей Рябчин, народный депутат

“Когда я адвокатировал этот проект, подходил к коллегам, они говорят: «Ну зачем нам твои переселенцы?» - «твои переселенцы», то есть не граждане Украины, «твои переселенцы», будут голосовать ну там не за ту политическую силу, которую мои коллеги считали достойными представлять”

По разным данным только в Харьковской области более 200-т тысяч переселенцев. Фактически это 10% населения региона. Но как их голоса повлияют на выборы, предсказать сложно. Серьезных исследований, отмечают сторонники законопроекта, на этот счет не проводилось.

OPEN MEDIA HUB

Supporting media professionals across the EU Neighbourhood area

ITV: Жанна Зиновьева, жена Якова Витюка

“Если мы живем в демократической стране, вы хотите чтоб голосовали за тех, участвуйте, показывайте»

Жанна намерена добиваться своих избирательных прав. Кроме кассационной жалобы она подала заявление в страсбургский суд по правам человека.

END